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Mindennapos csoda. A világ kezdete óta 
egyetlenegy nap sem volt, hogy elmaradt volna. 
Eddig kivétel nélkül minden egyes nap megtör-
tént ez a pompázatos színjáték. A napfelkelte. 

Milyen hatalmas ritmus! Milyen felfoghatatlan, 
lenyűgöző távlat! Milyen gigantikusan precíz 
törvényszerűség! Milyen finoman hangolt ez a 
végtelen világegyetem! 

Ha nincs napfelkelte: 
élet sincs, és mi sem 
vagyunk. De vagyunk. 
És mert tudjuk, nekünk 
kevés az időnk, nem 
győzzük azt beoszta-
ni, megszervezni, utol-
érni… Többnyire meg 
sem gondoljuk, észre 
sem vesszük, milyen 
hatalmas és milyen 
gyönyörűen szép erők 
mozognak körülöttünk, 
éltetnek minket. 

Ha néha mégis megállunk, hogy megnézzük, 
arra emlékszünk is. Olyan gyönyörű, hogy meg-
éri odaadni az alvást, megéri a sötétben utat ke-
resni, megéri fölmászni egy magas helyre, ahol 
semmi nem takarja el a horizontot. Mennyivel 
több ez, mint egy "természeti jelenség". Még 
háttal állva is lenyűgöző: amikor nem a Napban 
gyönyörködünk, hanem azokban, akikre rásüt, 
akiknek arcát olyan különösen ragyogja be az 

első napsugarak fénye. Az élet csodája. Isten 
műve.

Lehet ezt még fokozni? És ha igen, hogyan? 
Méretben, időben? Mi a végtelen fokozása? Is-
ten végtelen aláhajlása Jézusban: "…többé te-
hát nem én élek, hanem Krisztus él bennem; azt 
az életet pedig, amelyet most testben élek, az 
Isten Fiában való hitben élem, aki szeretett en-
gem, és önmagát adta értem." (Gal 2,20)

Nemcsak a nagyság 
felfoghatatlan, de a ki-
csinység is, hogy Isten 
emberméretűvé tud és 
akar lenni! Az, hogy Jé-
zus nem kívülről éltet, 
hanem bennünk és kö-
zöttünk él. Páratlan, ra-
gyogó, vonzó! És épp 
olyan hétköznapi, mint 
a napfelkelte. De épp 
olyan erős is: ha az em-
ber belenéz, szinte fáj. 

Isten közelsége megrendítő, megsemmisítő. Pál 
apostol így is kezdi: "Krisztussal együtt kereszt-
re vagyok feszítve: többé tehát nem én élek, ha-
nem Krisztus él bennem…".

Nem, az biztosan nem járható, hogy élem ma-
gamban és magamnak az életet, és néha kiülök 
a Kő-hegyre megnézni a napfelkeltét, azaz rá-
csodálkozni Isten szeretetére – hogy utána vál-
tozatlanul magamnak és magamban éljek. Aki 
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belenéz a napba, az megvakul, aki befogadja 
Istent, az meghal önmagának, hogy Jézus éljen 
benne és általa. Nagy szavak, de mégis hétköz-
napi valóság, épp úgy, mint a napfelkelte. Az 
arcunkat beragyogja a fény, az életünkből ki-
ragyog Jézus: aki ránk néz, minket lát, de túl 
is lát rajtunk, Isten életét szemléli bennünk. Ne-
héz szavakkal leírni ezt a valóságot úgy, hogy 
ne tűnjön kérkedésnek, de aki megpillantja, az 
emlékszik rá, mint a napfelkelte mindennapos 
csodájára.

Különös időket élünk. Idén az október is úgy 
indult, mintha még nyár lenne. De már érezzük 
a hideget, ha a híreket hallgatjuk, a dermesztő 
fagyot is. De a nap most is rendre felkel. Hadd 

melegítse fel bennünk is az életet mindaz, amit 
nyáron megéltünk, ahogy megtapasztaltuk Jé-
zus életét közöttünk. Ez nem múlt el! Sőt most 
kell igazán tudnunk az élet csodáját! Most kell 
kiragyognia életünkből a reménységnek, Is-
ten végtelen aláhajlásának, kegyelmének. Nem 
azért, mert ez a "feladatunk", hanem azért, mert 
ez Jézus természetének a rendje: a világosság 
fénylik a sötétségben. Hadd ragyogjon ben-
nünk, közöttünk és általunk! Hadd csodálkoz-
zunk rá újra és újra a világgal együtt mi magunk 
is: Ő él, Ő életet ad! Mi elveszítjük életünket, de 
Ő megtart!

Harmathy András
lelkipásztor

„…úgy szeressétek egymást, ahogyan én sze-
rettelek titeket!” (Jn 15,12)

Kapcsolat. Ha egyetlen szóval kellene kife-
jeznem, mi volt számomra a legnagyobb kincs, 
amit a Kincsgyűjtőn kaptam, ezt választanám. 

Kilenc hónapon át, kilenc alkalommal beszél-
gettünk gyerekeinkről, nevelésükről, s ezalatt 
igazi közösséggé formálódtunk. Jézus szerete-
te kovácsolt össze bennünket. Felemelő érzés, 

hogy azóta is segítjük és hordozzuk egymást 
imádságban.

A találkozásokon elhangzott családi történe-
teink, küzdelmeink rávilágítottak, hogy kerete-
ink közül akkor is merjünk kilépni és Jézushoz 
kapcsolódni, ha számunkra nehéznek látszó, 
ismeretlen útra visz bennünket. Arra hív min-
ket, hogy szeretetében ne csak megmaradjunk, 
hanem ugyanilyen szeretetteljes kapcsolatra 
építve neveljük gyerekeinket, hogy „virágzó és 
gyümölcstermő emberekké tudjanak fejlődni” 
(kekneveles.net).

A kötődés szakaszaira utólag is sokszor volt 
már alkalmam rácsodálkozni. Például amikor a 
minap rossz kedvem volt, ötéves kislányom egy 
gyönyörű templommal lepett meg. Hozott még 
mellé ölelést, vigasztalást, megértést és elfoga-
dást – valódi kincseket. Csodálatos volt átélni 
ezt a gyermeki szeretetet! Továbbviszem ma-
gammal, és kérem az Urat, hogy mind mélyebb 
és mélyebb gyökerekkel tudjunk szeretteinkhez 
és Krisztushoz kapcsolódni (Kol 2,7)!

Nagyon köszönöm Medveczky Katának és 
Oszlács Endre lelkészünknek a szervezést, szol-
gálatot, megannyi kincset kaptam tőletek a 
Szentlélek által! Hálás a szívem Istennek minden 
csodás alkalomért!

Kiss Klaudia

Kincsgyűjtő sorozat
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Engem a konfirmáció folyamata mélyen érin-
tett. Örültem, hogy együtt jobban megismer-
hettük Istent, újakat tanulhattunk Róla. Köze-
lebb hozott a társaimhoz, és barátokra is leltem. 
Teljessé tette a napjaimat, a lelkem épült má-
sok gondolatai által is. A konfirmációt nagyon 
vártam, hogy végre a magam döntése alapján, 
amit a gyülekezet előtt felvállalok, Isten népé-
hez tartozhassak. Mikor a bizonyságtételt ol-
vastam, olyan érzésem volt, mintha megnyílt 
volna az ég, és a Szentlélek, a világosságával 
együtt, szétáradt volna közöttünk. De az első 
úrvacsora előtt, pünkösdkor elbizonytalanod-
tam. Nem abban, hogy végig akarom-e csinálni, 
hanem a tudásomban. Olyan volt, mintha egy 
pillanat alatt kitörölték volna a Jézusról szóló 

ismereteimet, és nem jutott semmi az eszembe, 
emiatt kétségbeestem. Mikor az igehirdetést 
hallgattam, akkor már értettem, tudtam, ki Jé-
zus, és miért fontos. Azt hiszem, egy pillanatra 
éreztem, mekkora kegyelem, hogy ott lehetek. 
Nem tudtam elhinni, hogy ez tényleg megtör-
tént. Azóta minden egyes alkalomért hálás va-
gyok, hogy hallhatok Istenről és Jézusról. Isten 
csodáit a természetben látom meg leginkább, 
így egy felhő, a nap ragyogása, az eső vagy egy 
fa, mind az Ő hatalmára mutat. A nyaram fény-
pontja, ahol minden összeért, az az ifi tábor volt. 
Itt éreztem legközelebb Istent magamhoz, az 
Ő nevében lehettünk együtt, hatalmas élmény, 
egy csoda volt!

Papp Berta

Konfirmáció

A Szentendrei Református Egyházközség Kiadványa
Honlapcím: www.szre.hu
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Dsida Jenő – Látomás

Megnyílt az ég ma hirtelen,
a nagy kárpitot félrevonták –
s a rőt mező ma színt kapott
és felvirult sok régi, holt ág.

Sugarat szórt a hasadék,
s egyszer csak én is belenéztem
és térdre hullva, ámulón
imába csitult szürke vészem.

Olyan hatalmas-gyönyörűt
törpe harcos még sohse látott,
s amiért eddig sírtam én,
megköszöntem a boldogságot.

Konfirmáció

Vers

Mi változott meg az életemben, mióta rátalál-
tam Istenre?

A konfirmációra való készülés egy fantasztikus 
utazás volt. Egy szerető, támogató csoport-
ban hétről hétre megtapasztalni az Úr irgalmát, 
látni azt, hogyan rendezi mindannyiunk éle-
tét. Megélni azt a felismerést, hogy mindenki-
vel célja van. Még velem is, aki pedig annyiszor 
csaltam meg, fordítottam neki hátat. Megélni, 
ahogy megnyitja a régi sebeket, hogy ezúttal 
már a Belőle áradó szeretet nyújthasson vég-
leges gyógyulást. Gyógyulást nekem és rajtam 
keresztül a családomnak és környezetemnek. 
Megélni, hogy egyszerre vagyok eszköz a ke-
zében, és mégis valahogy én vagyok számára a 
legfontosabb. 

Azt reméltem, a konfirmációm után majd min-
den egyszerűbb, tisztább lesz – főleg én ma-
gam –, és a Szentlélek útmutatásaira hallgatva 
könnyebben tudom irányítani életem kerekét. 
Eközben a racionális énem azt súgta: nem! 
Ugyanolyan nehéz lesz, mert nem fogok segít-
séget kapni a döntéseimhez, sőt még nehezebb 
lesz az életem, mert minden tettemről el kell 
még Vele is számolnom. Csak egy extra szuper-
vizort vettem a nyakamba.

Persze, ahogy szokott lenni, az igazság mindig 
középen van. Mint ahogyan Isten is. Nem egy 
távoli kilátóról tekint le rám, és igazgatja az éle-
temet, vagy csak figyel, és jegyzeteli a hibáim, 
hanem bennem van, benne az életemben. Az 
életemben, ami nem más, mint egy forgó kerék, 
ami halad előre, én pedig ennek a keréknek va-
gyok a része. Forgok vele együtt, hol fent, hol 
lent. Minél távolabb kerülök a középponttól, an-
nál jobban megvisel a mélység és annál jobban 
feltüzel a magasság. De ahogy közeledek a kö-
zépponthoz, a kilengések egyre kisebbek lesz-
nek, egyre simábbá válik az út. Ahogy rátalálok 
a belső középpontomra, annál kevésbé visel 
meg az élet, annál tisztábban látok.

Régen azt hittem, a kerék középpontjában 
csak én vagyok. Ma már tudom, ott van Isten. 
Ha közelebb kerülök hozzá, közelebb kerülök 
a saját lelkemhez is. Nem mondja meg, merre 
menjek, de ha közelebb vagyok hozzá, tisztáb-
ban látom a világot magam körül és az utat, 
amelyet kijelölt számomra. 

Abari-Tóth László 



KEHELY 2023. 3. számÉletünk napsugara

5

Június 25-től 28-ig vándortáborban voltunk 
Nagybörzsönyben az 5-8. osztályosokkal, ahol 
én is szolgálóként vehettem részt a többiek 
mellett. 

Az ötödikesek csoportvezetőjeként átélhet-
tem, ahogy a táborban a gyerekek egyre jobban 
megnyíltak egymás és Isten előtt is. Az első al-
kalmakkor a beszélgetések elkezdése, gondola-
tok megosztása még félénkebben indult, annak 
ellenére, hogy szinte mindenki ismert minden-
kit a csoportban. A napok során az ismertebb 
történetekből is új üzeneteket kaphattunk az 
áhítatok alatt, amiket utána egymás előtt is fel 
tudtunk tárni. Ahogy a saját életünkben egyre 
jobban megismertük az Ő munkáját, a szívün-
ket is egyre jobban ki tudtuk nyitni a mi saját, 
személyes, Istentől való üzeneteink felé. Közös 
imádkozásaink is nyíltabbak, személyesebbek 
voltak ezáltal, és több mindenért tudtunk hálát 
adni Istennek együtt, mint ezelőtt.

Engem személyesen a bizonyságtételek fog-
tak meg, amikben arról hallhattunk, hogyan 
munkálkodik Isten a velünk táborozók életé-

ben, ők hogyan élték ezt át. Számomra is csoda 
volt ezeket hallgatni, és nem egyedül én érez-
tem így, sokakban voltak hasonló gondolatok, 
amiket meg tudtunk osztani egymással. A sok 
beszélgetés alapján vittünk olyan lelki útrava-
lót is magunkkal, amit még ezelőtt esetleg nem 
kaptunk. A jövőben is folytatni szeretnénk a kö-
zösen megélt pillanatokat, ahogyan Isten felé 
is egyre jobban ki tudunk nyílni, Őt figyelni a 
napjainkban.

Lacza Gréta

Kincskereső tábor

Vándortábor

Amikor megkaptam a felkérést a Kincskereső 
táborral kapcsolatban, jó volt visszagondolni 
arra, hogyan volt jelen Isten ezekben a napok-
ban, és miben láttam meg Őt. Segítőként vol-
tam jelen, így tehát korábban érkeztünk a tá-
borba, mint a gyerekek. Már reggel is ott volt, a 
szolgálók egymás közötti kedvességben nyilvá-
nult meg az Úr jósága. Majd miután minden kész 
volt, jöttek a gyerekek, és ők is hozták magukkal 
Istent. A boldogságukkal, a vidámságukkal. Jó-
zsué történetét dolgoztuk fel ezen a héten, kre-
atívan, játékosan. Amikor igazán lehetett érezni 
az Úr jelenlétét, az az éneklés volt, minden gye-
rek egyszerre zengte az Isten dicséretét. Azt 
hiszem, ezek mindannyiunk számára felejthe-
tetlen pillanatok voltak, számomra egy igazán 
gyönyörű élmény, ami megérintette a lelkem. 
Ami azt illeti, rengeteg mindenben jelen volt az 
Úr, hiszen az egész tábor Róla szólt! Arról, hogy 
miként tudjuk megtalálni a kincset, ami maga 
az Istennel való kapcsolat! Együtt énekeltük a 

templomban: „Erőt adsz minden helyzetben, Te 
vagy a kincsem, életem… Kereslek, mert oly drá-
ga vagy, Nincs mivel pótolhatnálak, Te vagy a 
mindenem!”

Szinte felsorolhatatlan, hogy mennyi élmény-
nyel gazdagodtam azon a héten, de amit ki-
emelnék, amit mindenképpen magammal hoz-
tam a táborból, az a boldogság! 

Papp Illés
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Ifi tábor

Gyülekezeti tábor

Négy áldott nap Isten tenyerén 

Augusztus 10-én hetvenheten indultunk útnak 
gyülekezetünkből, hogy végigjárjuk szeretteinkkel, 
testvéreinkkel a tanítványság útját Révfülöpön, a 
gyülekezeti családi táborban.

Öröm volt megérkezni a helyszínre, birtokba ven-
ni a kellemes, hangulatos Balaton-közeli szállást, 
öröm volt látni, megölelni egymást! 

Az idei tábor központi témája, vezérfonala a tanít-
ványság volt. Tanítványként tanulni, tanítványként 
élni, és a tanítványságot továbbadni. Az Isten igé-
jében való elmélyülést a reggeli és az esti előadá-
sok mellett a dicsőítések, az egyéni csendes órák, 

a közös imádság és a testvéri beszélgetések is se-
gítették. Felemelő volt együtt énekelni fiatal zené-
szeink vezetése mellett, akik között szívmelengető 
volt a fiamat is látni. Magával ragadó volt egymás 
kezét fogva imádkozni az imaesten, szabadon kér-
dezni a Nikodémusok éjszakáján. Öröm volt látni a 
gyerekek felszabadultságát a foglalkozásokon és 
a délutáni kötetlenebb programok során. Megható, 
és tanulságos volt számomra Hegedűsné Ibolya 
és Pap Józsi testvérünk bizonyságtétele. Kaptam 
rengeteg ölelést, útbaigazítást. Remélem, a hitem-
ben növekedve továbbadni is tudok majd mind-
ezekből. Hiszem, hogy Istentől megáldott volt ez 
a négy nap mindannyiunk számára. Az ige, amit 
hazahoztam magammal: „Bármit mond nektek, te-
gyétek meg!” (Jn 2,5) 

Amikor Szentendrén a templomkert kapuján be-
lépek, gyakran érzem, hogy valami megváltozik 
körülöttem, bennem, hogy itt él az ige, munkálko-
dik közöttünk a Szentlélek. Ezt a kapcsolatot él-
hettem meg most a gyülekezeti táborban is, amit 
az augusztusi napnál is fényesebben ragyogott be 
a köztünk jelenlévő Krisztus.

Idén is megadatott az az áldás az ifinek, hogy 
táborozni mehettünk. Július elején Felsőberecki-
ben, a Bodrog partján, nagyjából negyvenen töl-
töttünk egy hetet egymás és Isten társaságában. 
Nagyon jó volt együtt evezni, röpizni vagy kör-
táncot járni. Igazán jó hangulat volt egész héten!

A tábor témája József élete volt. Amikor meg-
tudtam, hogy ez lesz a téma, nem annyira örül-
tem neki. Semmi új, semmi extra, megint valami 
túljáratott sztori… Szerencsére, ebben az előí-
téletben csalódnom kellett. Hiába ismertem 
a történeteket, az áhítatok, csoportbeszélge-

tések vagy dicsőítések alkalmával számomra 
új megvilágításba helyeződtek. Megértettem, 
hogy habár a keresztyén élet nemcsak móka és 
kacagás, Jézussal a szívemben átvészelhetem 
a viharokat.

Nekem nagyon sokat adtak a közös éneklé-
sek a táborban. A legtöbb dal tetszett, szívesen 
énekeltem, de engem egy sor nagyon megfo-
gott a hét folyamán: „Minden vágyam az legyen, 
Krisztusom, hogy a Te arcod ragyogjon arco-
mon!” (Szabó András). A táborba kicsit elve-
szetten érkeztem, a nyár közepére kezdtem el-
veszíteni a hangot Istennel, de ez a tábor és ez 
a sor segített, hogy újra rátaláljak Jézus Krisz-
tus szeretetére!

Összességében nagyon jól éreztem magam, 
hálás vagyok a vezetői csapatnak, hogy felké-
szültek, megszervezték a tábort, és legfőbb-
képpen az Úrnak vagyok hálás, amiért nem en-
gedte el a kezem!

Harmathy Károly

Maklári Zsuzsanna

fotó: Tóth András
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Hálás szívvel gondolok vissza, hogy Istenünk 
megengedte és megáldotta a gyülekezeti bog-
rácsolás alkalmát, hogy keresztyén hitünket 
megélhetjük szabadon, hogy nem üldöznek 
minket, hogy nem ropognak fegyverek a fejünk 
felett, hogy szeretet, Krisztusra mutató szeretet 
volt köztünk.

Majd 70 ember volt az eseményen! A nyáres-
ti együttlétünk alkalmával az Urat dicsérhettük 
énekszóval, hogy a közös étkezés előtt elhang-
zó igei tanításban lelki eledelt is kaptunk.

Jó volt látni és megélni, hogy családoknak 
és egyedülállóknak, időseknek és fiataloknak, 
férfiaknak és nőknek, gyülekezeti tagoknak és 
kívülállóknak, épeknek és hontalan embereknek, 
hogy mindenkinek helye volt és van Krisztus 
asztalánál, de amin leginkább látszott, hogy ez 
egy keresztyén közösség, az az ott lévők közti 
szeretet volt. 

A keresztyén közösségünk másik jellemzője, 
hogy befogadó. Csodálatos megtapasztalás 
volt, hogy Isten jó akaratából az eseményhez 
négy hajléktalan is csatlakozott. Sőt az éppen 
arra sétáló házaspár a keresztyén énekekre lett 

figyelmes. Velünk töltötték a vacsorát, és a be-
szélgetés során megismerhettük őket. Milyen 
különös az, hogy éppen egy Gyöngyöshalász-
ban működő romamissziót folytató pár feltöltő-
dését segíthettük így is.

Hálaadással köszönöm az Úrnak, hogy még 
nyáron is ilyen bőséges lehetőségünk van al-
kalmaink megtartására, és hogy mindig vannak 
szolgáló testvérek közöttünk, akik tevőlegesen 
is segítenek alkalmaink lebonyolításában, az 
előkészítésben, a szervezésben, a lelki és tes-
ti táplálékban, a dicsőítésben, a vásárlásban, 
a szállításban, a főzésben, az elpakolásban, a 
fényképezésben.

Váradi Zsigmond

Női csendes nap

Gyülekezeti bográcsolás

Elkérhetem a receptet? 

Mi, nők gyakran halljuk vagy kérdezzük ezt: 
„elkérhetem a receptet?” – mert ha valami na-
gyon finom, azt szeretnénk újra elkészíteni, újra 
megkóstolni, vagy legalább tudni, hogy hogyan 
kell csinálni, hogy mitől lesz olyan nagyon jó az 
az étel, az a sütemény.

Mikor elkezdtük szervezni a női csendesnapot, 
úgy tűnt, nem találunk jó alapanyagokat; lefog-
laltuk a helyszíneket, aztán az időjárás miatt le 
kellett mondanunk. Figyeltük az időjárásjelentést, 
de semmi jóval nem kecsegtetett. Az időpontot is 
át kellett tennünk, ezért aztán nem tudtuk, lesz-e 
zenészünk, lesz-e, aki el tud jönni június 17-én, ami 
már majdnem nyár. Mi lesz ebből?

Kaptunk egy nagyszerű helyszínt: a Reformá-
tus Gimnáziumban gyűltünk össze, ragyogó 
napsütés, kicsit szeles, de szép idő volt. Eljöt-
tek az ifiseink zenélni, vezetni az énekeket, és 

mi könnyes szemmel dicsértük az Urat. Sokan 
voltunk, több mint 30-an, mégis bensősége-
sen, őszintén tudtunk beszélgetni, együtt sírni, 
együtt nevetni. És együtt próbáltuk felfedezni, 
mit jelent Jézus tanítványának lenni, mit jelent 
Őt szolgálni itt, a szentendrei református gyü-
lekezetben, hogy mi a küldetésünk. Együtt ebé-
deltünk, együtt játszottunk, és gyakran kérdez-
tük: „elkérhetem a receptet?”

Nincs recept. De van Valaki, aki bármilyen hoz-
závalóból kiválót tud alkotni. Ezen a júniusi na-
pon is ezt élhettük át; egyikünk így fogalmazta 
meg: „Lélekben és testben is feltöltő, minden 
érzékszervet megérintő fullextrás alkalom volt.” 
A Szentháromság Isten volt ott velünk, Ő érin-
tette meg minden érzékszervünket, Ő áldott 
meg bennünket. Övé legyen a dicsőség!

Harmathy Andrásné Ágota
beosztott lelkész
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Nyitott templomok hétvégéje

Nyitott szívek, templomok

Hála Neked, Uram, a városunkban megrende-
zett Nyitott Templomok Hétvégéje sorozatért, 
amelyben a gyülekezetünk is részt vett.

A rendezvény fókuszában a közösség állt, és 
annyira szerettük volna megmutatni a mi kin-
csünket! Egy kis ízelítőt a szeretetből, amit Tő-
led kaptunk, hogy milyen Veled együtt lenni, 
Hozzád tartozni! Az alkalmainkat hetekkel ko-
rábban megbeszélések sora és gyakorlás előzte 
meg. Féltünk, milyen fogadtatásra találunk.

Pénteken vendégünk volt Rajkai Zoltán szín-
művész, aki Rólad szóló versek előadása mel-
lett Sipos Dávid testvérünkkel arról beszélge-
tett, hogy identitását ma már csak az határozza 
meg, hogy a Te gyermeked! Hallhattuk meg-
térésének csodálatos pillanatait, hogy olyan, 
amikor megjelensz, „mintha az ember a napba 
gyalogolna”. Persze nem mindig így jössz, van, 
amikor csak érezhetünk a szívünk mélyén, a te-
remtett világban, egymásban.

Szombaton az „Égre nyíló kert” programunkra 
vártuk az érdeklődőket. Szolgálni jó, de huszon-
öten együtt munkálkodni, egy célért, a dicsősé-
gedre, különösen felemelő érzés. 

Az áhítat mellett, meg akartuk mutatni, hogy 
a Biblia, a szavad, gyógyír lehet a problémák-
ra, ezért igés kártyákat kaptak a lapra leírt, és 
elégetett gondok helyett. Láthattuk, betalált az 
üzeneted a szívekbe. Szerettük volna, ha érzik a 
szeretet ízét, ezért korabeli csemegékkel vártuk 
őket. Bemutattuk, hogy játék és tánc közben is 
Veled lehetnek, nemcsak a templom padjában 
ülve. Titokzatos jelek mesélték el az evangéli-
umot, és rámpatárlatunk is izgalmas utazásra 
hívott, mit jelenthetnek ugyanazok a mondatok 
Nélküled, és a Veled való találkozás után! Sze-
retett templomunk látogatásán túl, megpillant-
hatták a legnagyszerűbb műalkotásaidat is. A 
felállított festőállványon lévő tükörről lerántva 
a leplet, saját képmásukat! „Gondoltak így ma-
gukra?” „Igen, de a leghosszabb út a fejtől a 
szívig tart!” jött a válasz, és együtt osztoztunk 
kegyelmedből a megerősítésekben.

Hallhattuk: „Gyere el ide, ezt látnod kell!”, „Va-
lami beszippantott!”

 „Örömmondó békeköveteid” lehettünk, amit 
hálás szívvel együtt énekeltünk a nap végén!

Vasárnap Lázár Enikő testvérünk gyermekek-
nek rendezett alkalmán is jelen voltál, amikor a 
magvető példázatán keresztül vizsgálva Szent-
lelked kivetülése jelent meg a papírlapokon 
rajzokban és a pici szívekben. Pirk János fest-
ménysorozata indította útnak őket, hogy aztán 
maguk is felfedezhessék, hogy a bennünk elve-
tett ige maga az élet, és a lélek gyümölcseit is 
lehet szaporítani szeretetben egymásnak átad-
va, megosztva annak kincseit. „Különösen sokat 
kaptunk itt!” - így búcsúztak a szülők.

Köszönet az est lezárásáért, Szotyori Nagy 
Gábort orgonakoncertjéért. Nem tudom, milyen 
speciális technikával alkottad meg, de lenyűgö-
ző volt virtuóz előadása. Játékosság és mély-
ség, lélekemelő dallamok töltötték be házadat. 

Végül hála Neked Jézusunk, hogy élő temp-
lomként megnyitottad magad, hogy általad 
az Atyához érhetünk, és ezt a reménysugarat 
tanítványként megmutathatjuk másoknak is! 
Ámen!

Wieland Brigitta
fotó: Deim Balázs
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Lázár Enikőt nyugdíjba vonulása alkalmával 
elismerő szavakkal köszöntötte dr. Harmathy 
András lelkipásztorunk szeptember első vasár-
napján. Enikő hat éven keresztül szolgált gyüle-
kezetünk kinevezett hittanoktatójaként a város 
általános iskoláiban, korábban pedig a Refor-
mátus Gimnázium alapításától kezdve nyolc 
évig a gimnázium ének-zene tanára volt.

Debrecenben születtél. Hogyan kerültél 
Szentendrére, és minek hatására kapcsolódtál 
a református gyülekezetünkhöz?

Édesapám az agrárszakmában ismert, magas 
beosztású ember volt, édesanyám tanár. Sze-
rettem volna a saját utamat járni egy számomra 
idegen helyen, új ismerősökre, barátokra találni. 
Ez igen jól sikerült, mert itt találkoztam Deim 
Péterrel, a férjemmel. A templomba pedig ké-
sőbb a szeretet tanulása vitt. Két kisgyermekkel, 
építkezéssel, anyagi bizonytalansággal nehéz 
volt a türelmes, odaadó anyai szerep megtalá-
lása. Fájt, hogy a gyermekeim, akiket nagyon 
szerettem, nem mindig ezt kapják. Szeretetet 
mentem tanulni, így kezdtem el a mi Jézusunk-
kal az iskolát, és harminc éves koromban itt, a 
templomban konfirmáltam. 

Szentendrén téged elsősorban énektanár-
ként és a népzene mellett elkötelezettként is-
mernek. Volt a családodban valaki, akitől szép 
hangodat örökölted, és a népzene szeretetét?

Már az óvó nénik felfigyeltek rá, hogy fogékony 
vagyok a zenére, a homokvár tetején jó hango-
san énekelgettem. Az ő javaslatukra kezdtem el 
zenét tanulni, szüleimnek nem voltak efféle elő-
tanulmányai. De voltak a nagyszüleim, akik cso-
dálatos zenei közeget teremtettek számomra! 
A fiatalon megözvegyült apai nagymamám 
mindig zsoltárokat, dicséreteket énekelt mál-
naszedés, csigacsinálás és egyéb munkálkodás 
közben. Tetszett a szép hangja, a különleges 
énekei, amelyekről mesélt is. Amikor a temp-
lomban a gyülekezettel énekelek, gyakran az ő 
hangját hallom szólni, ma is együtt éneklünk. A 
népzenei vonal az anyai nagyapámhoz köthe-
tő. Ő a családjával, az akkor még kislány édes-
anyámmal Erdélyből, a mezőségi Szék városká-
ból települt át 1940-ben Debrecen környékére. 

Kőműves mesterember volt, és állandóan széki 
népdalokat énekelt. Akkoriban nem lehetett Ma-
gyarországon hallani még ilyen népdalokat sem 
rádióban, sem dalkörökben. Ő megelőzte az 
immár negyvennyolc éves táncházmozgalmat, 
amely szintén Székhez köthető. Gyakran együtt 
énekeltünk a „Virágos sorozat” kicsi könyveiből 
(Rózsa, Muskátli …), és olykor kijavíttatta velem 
a lejegyzést, mert ő másképp tudta az éneke-
ket. Amikor a Református Gimnáziumban taní-
tottam, és a tanítványaimat a Zsoltár- és nép-
daléneklő versenyekre készítettem fel, összeért 
bennem ez a csodálatos örökség. Ezeket a ta-
lálkozókat Nagykőrösön rendezték. Ott, ahol 
később a hittanoktatói diplomámat is megkap-
tam. Ez egy csodálatos kerek, teljes életút, há-
lás vagyok érte.

A hittanoktatás mint lehetőség hogyan talált 
meg téged?

2013-ban, amikor bevezették az iskolákban a 
hittanórákat, az akkori beosztott lelkész, Né-
meth Ildikó tanított az iskolákban, ami nyilván 
nagy terheket, sok plusz órát jelentett neki a 
szolgálata mellett. Meg kellett oldani a hitta-
noktatást. Gyülekezetünk akkori lelkipásztora, 
dr. P. Tóth Béla megkeresett, hogy a presbitéri-
ummal egyetértve szeretnék, ha elvégezném a 

Interjú Lázár Enikővel

fotó: Deim Balázs



KEHELY 2023. 3. számÉletünk napsugara

10

    

hittanoktató szakot. Ildikó mellett már abban az 
évben tanítottam néhány órát. Hálás vagyok a 
segítségéért.

Több mint 30 évig tanítottál ének-zenét 
Szentendre több iskolájában, köztük a Refor-
mátus Gimnáziumban is. Hogyan segített ez a 
pedagógiai tapasztalat a hittanoktatásban?

Az éneklés az emberi lelkek nyitogatása, a 
hittanórán pedig a Szentlélekkel való tölteke-
zés örömét élhetjük meg. A két „tantárgy” tel-
jesen összefügg, és nem is nevezhető igazán 
tantárgynak. Nagytiszteletű Gyökössy Endre 
református lelkész mondta egyszer, hogy aki 
„emberben dolgozik”, az csodálatos élmény, és 
nem is teheti egyedül, hanem csak Jézus Krisz-
tus által.

Mennyiben volt más hittant tanítani?

Hittanoktatóként újból kellett építeni a kap-
csolatot a gyermekekkel. Arra törekedtem, 
hogy ne tanárként, hanem idősebb testvérként 
legyek jelen az órákon. Közösen meg kellett ta-
nulnunk, hogyan tiszteljük egymást, hogyan be-
szélgessünk őszintén egymással úgy, hogy kö-
zépen nem én vagyok, hanem a mi Urunk, Jézus 
Krisztus.

Milyen különleges, örömteli pillanatokra 
tudsz visszaemlékezni akár az énektanításban, 
akár a hitoktatásban?

A gimnáziumban a népdalt szeretőkből meg-
alakult a Csipkefa népdalkör. Hetente talál-
koztunk, és az egyik alkalom előtt a lányok azt 
mondták, hogy kezdjük áhítattal a közös ének-
lésünket. Nagyon boldog voltam, így lett teljes 
az együttlétünk. A másik szép történet, még a 
hittanoktatói munkám kezdetéről, amikor egy 
harmadikos kislány arra a kérdésemre, hogy 
ki szokott imádkozni, a legtermészetesebben 
mondta, hogy én mindennap imádkozom a hit-
tanosokért és érted is, Enikő néni. Megszégyell-
tem magam, és attól a naptól én is imádkozom 
a hittanosokért, minden tanítványomért és a 
hittanoktatókért.

A népzene különösen fontos számodra. Ala-
pító tagja voltál, és több mint húsz évig vezet-
ted az óvodapedagógusokból álló, arany mi-

nősítéssel díjazott Filibili népdalkört, amiért 
megkaptad a Bonis Bona – A nemzet tehetsé-
geiért díjat és Szentendre Város Közművelő-
dési díját is. Ez a háttér megjelent az óráidon? 

Minden embernek jólesik, ha megbecsülik a 
munkáját. Köszönöm a kollégáimnak és egykori 
vezetőimnek, hogy figyeltek rám, és értékelték 
a közösségért végzett munkámat. A hétközna-
pokban ez úgy jelentkezett, hogy biztosabban 
tudtam folytatni a megkezdett utam, és arra 
inspirált, hogy méltó legyek a szép elismerések-
hez, azaz még jobban tegyen a dolgom.

Néhány alkalommal, amikor láttalak gyer-
mekfoglalkozásokon, az volt a benyomásom, 
hogy a jelenlétednek olyan ereje van, ami fog-
lyul ejti a gyerekeket. Ez részben biztosan a 
személyiség ajándéka. A Károli Egyetemen, 
ahol oktatsz, milyen fogódzókat adsz a leendő 
óvodapedagógusoknak és tanítóknak, hogy 
ők is ezzel a kisugárzással, erővel legyenek je-
len a gyerekek között?

Egykori egyházzenész tanárom, Beharka Pali 
bácsi mesélte, hogy a buszra vártak néhányan, 
és ő maga elé engedett mindenkit. A buszon pá-
ran erőteljes hangot adtak annak, hogy nem is 
erre a buszra akartak szállni. Ilyen avizót (bein-
tést) kell adni! – mondta karvezetői oktatásunk 
során. A gyerekeket is így kell indítani, bevonni 
abba a tevékenységbe, amit elterveztünk. Máris 
lépjenek, jöjjenek velünk, hogy együtt tanulhas-
sunk.

Ehhez a szép tanítói hivatáshoz a történel-
münk, kultúránk, nyelvünk alapos megismerése 
szükséges. A tanítói fejekben sok mese, vers, 
mondóka, ének, játék legyen, hogy elő lehessen 
kapni a mindig megfelelőt az adott alkalom-
hoz kötve. És a legfontosabb az, hogy legyünk 
olyanok, mint a gyermekek: tiszta szívűek, igaz-
ságszeretők, játékosak, vidámak, akik hisznek a 
csodákban. Ahogy az istentiszteleten is mond-
tam, amit Jézus mondott a tanítványainak: "En-
gedjétek hozzám jönni a kisgyermekeket, és 
ne akadályozzátok őket, mert ilyeneké az Isten 
országa. Bizony mondom nektek: aki nem úgy 
fogadja az Isten országát, mint egy kisgyermek, 
semmiképpen sem megy be oda." (Mk 10,14-15)

Véber Zita
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Karap Szilviának hív-
nak, harmincöt éves 
vagyok, és Budapes-
ten élek. A sport és a 
nyelvtanulás kiskorom 
óta fontos szerepet 
játszik az életemben. 
2017-ben látogattam 
el először a szent-
endrei református 
közösségbe. 2018 de-
cemberében megke-
resztelkedtem, konfirmáltam, és lettem a gyü-
lekezet tagja. Gyönyörű visszatekinteni arra 
az útra, amire Isten elhívása nyomán léptem. 
Először úgy éreztem, hogy muszáj elmennem 
templomba, majd egyszer csak egy gyerme-
kistentiszteleten találtam magam, és most, íme, 
itt állok a hittanoktatás kapujában.  Könnyűnek 
tűnik, de sokszor volt ez az út nehéz, fárasztó 
és sötét. Én ezen az úton ismertem meg igazán 
Istent. Ez az út vezetett oda, hogy ne csak va-
sárnaponként rohanjak hozzá, hanem áthívjam 
magamhoz hétköznap is. Ne féljek a bennem 
vagy a körülöttem lévő sötétségtől, inkább en-
gedjem be a fényét, hogy eloszlassa azt. Hálás 
vagyok Istennek, a közösségnek, hogy én is le-
hetőséget kapok, hogy hittanoktatóként meg-
ismertessem, közelebb hozzam a gyerekekhez 
Istent. Ennél többet, értékesebbet nem tudok 
adni nekik, mert mindenem, amim van, ami ér-
tékes, az a hitem. 

„Hit nélkül pedig senki sem lehet kedves Isten 
előtt, mert aki az Istent keresi, annak hinnie kell, 
hogy ő van; és megjutalmazza azokat, akik őt 
keresik.” (Zsid 11,6)

Bemutatkoznak új hittanoktatóink

A hittanoktatásban az idei tanévtől kezdődő-
en több személyi változás történt. Lázár Enikő 
testvérünk nyugdíjba vonulása mellett két pe-
dagógus, Barossné Nagy Judit és Tóth-Gyóllai-
né Sebestyén Nóra is távozott. Áldozatos mun-
kájukat ezúton is köszönjük.

Ezért Turáni Laura hittanoktatónk, aki ezt a 
szolgálatot továbbra is hűséggel összefogja és 
vezeti, és Oszlács Endre beosztott lelkészünk 
mellé két új munkatárs csatlakozott. Fogadják 
szeretettel bemutatkozásukat.

Juhász Ferencné Mül-
ler Nikoletta (Niki) va-
gyok. Ezen a nyáron 
költöztünk Szentendré-
re erdőmérnök férjem-
mel és két gyermekünk-
kel, Ignáccal és Ákossal. 
Szerencsen nőttem fel, 
harmadikosként kezd-
tem hittanra járni Zsófi-
ka nénihez, akinek 
szeretetét, lelkületét 
sosem fogom elfelejteni. Tizenkilenc éves voltam, 
mikor egy utcai evangelizáció központi igéje szí-
ven talált: “…aki hozzám jő, azt semmiképpen ki 
nem vetem”. Évekkel később Sárospatakon lel-
készi diplomát szereztem, majd a Gödöllői Refor-
mátus Egyházközségben a hitoktatásban talál-
tam meg a helyemet. Számomra a hittanórákon 
a legfontosabb Isten szeretetének tolmácsolása, 
közvetítése. Isten törékeny cserépedénye, töre-
dezett nádszála, pislákoló gyertyája vagyok, de 
az Ő kegyelméből és erejével szolgálhatom Őt. A 
jól ismert apostoli köszöntés számomra egybe-
forrt egy zsoltárverssel, amely a teológiai évek-
ben talált rám: "Fényözön árad az igazra, és öröm 
a tiszta szívűekre." Ez a fényözön vesz körül nap 
mint nap, minden döntésemben, olyan élethely-
zetekben, amikor egyhelyben toporgok, vagy 
bizonytalan léptekkel haladok. Ez a fény vezérel, 
támaszt nyújt, bátorít ismeretlen utakon is. Szív-
ből remélem, hogy ebből a fényözönből egy pa-
rányi fénycsóva rajtam is átszűrődhet a gyerme-
kek felé. Ezzel a reménységgel kezdem meg itt, 
Szentendrén az új tanévet, és hálát adok Istennek, 
hogy idevezérelt, ahol máris találtam nyitott szí-
vű, segítőkész, kedves testvéreket!

fotó: Tóth András fotó: Tóth András
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Ady Endre: Köszönöm, köszönöm, köszönöm

Napsugarak zugása, amit hallok,
Számban nevednek jó ize van,
Szent mennydörgést néz a két szemem,
Istenem, istenem, istenem,
Zavart lelkem tegnap mindent bevallott:
Te voltál mindig mindenben minden,
Boldog szimatolásaimban,
Gyöngéd simogatásaimban
S éles, szomoru nézéseimben.
Ma köszönöm, hogy te voltál ott,
Hol éreztem az életemet
S hol dőltek, épültek az oltárok.
Köszönöm az én értem vetett ágyat,
Köszönöm neked az első sirást,
Köszönöm tört szivü édes anyámat,

Fiatalságomat és büneimet,
Köszönöm a kétséget, a hitet,
A csókot és a betegséget.
Köszönöm, hogy nem tartozok senkinek
Másnak, csupán néked, mindenért néked.
Napsugarak zugása, amit hallok,
Számban nevednek jó ize van,
Szent mennydörgést néz a két szemem,
Istenem, istenem, istenem,
Könnyebb a lelkem, hogy most látván vallott,
Hogy te voltál élet, bú, csók, öröm
S hogy te leszel a halál, köszönöm.

John Piper: Lásd és csodáld Jézus Krisztust!

„A szomorúság az, amikor saját magunkat néz-
zük, a boldogság pedig az, mikor Isten felé for-
dítjuk a tekintetünket.” – mondta Carlo Acutis, 
aki mindössze 15 éves korában hunyt el. Aki 
nem nyugodott meg a templomba járással, 
hanem folyamatosan formálta magát, az a cél 
lebegett előtte, hogy Krisztust állítsa élete kö-
zéppontjába.

De ki is volt Jézus? Hogyan lehet megismer-
ni és az életünk középpontjába állítani vala-

kit, akit nem látunk, és nem is láthatunk addig, 
amíg újra el nem jön. Mindenkinek szüksége van 
arra, hogy átélje: Jézus az én bűnöm bünteté-
sét szenvedte el, amikor önként vállalta a halált, 
és engem támasztott fel új, örök életre, amikor 
kilépett a sírból. Ez az azonosulás a megváltás 
titka, amelyet a Szentlélek valósít meg bennünk, 
és amelynek gyümölcse egy megváltozott élet. 
Ezt a titkot akkor kezdjük el jobban megérteni, 
ha ismerjük és éljük.

Ez a könyv ebben segít bennünket. Jézus Krisz-
tust megismerni, olyannak látni, amilyen, hogy 
ne önmagunkat nézzük, hanem a mi szerető Is-
tenünkben gyönyörködjünk azon a Jézuson ke-
resztül, aki legyőzte a halált, és Szentlelkét adta 
nekünk, hogy általa mi is győzedelmesen élhes-
sünk. A szerzőt idézve: „Bárcsak adna nekünk 
szemet, hogy lássuk, és szívet, hogy csodáljuk 
őt!” „Mi pedig, miközben fedetlen arccal, mint 
egy tükörben szemléljük az Úr dicsőségét mind-
nyájan, ugyanarra a képre formálódunk át az Úr 
Lelke által dicsőségről dicsőségre.” (2Kor 3,18)

Szentgyörgyiné Kormos Mária


